
Festival ptactva – Zbudovská blata 

Je nedělní ráno, 1. 10. 2023. Slunce září do mlhy a město se probouzí. S manželkou se vydáváme na 
přírodovědnou osvětovou akci s názvem Festival ptactva, která je pořádána nedaleko jihočeského 
Zbudova. Procházíme cestou na vlak strakonickými hlavními ulicemi. V souvislosti s probíhající 
svatováclavskou  poutí  připomínají  orientální  tržiště,  kde  za  chvíli  vypukne  rej  trhu,  klobás  a 
burčáku.
Nad našimi hlavami nad Otavou symbolicky přelétne silueta volavky popelavé. Na železničním 
nádraží se k nám přidruží známý ornitolog, Vyrazil též z hluku města do přírody. Jen jeho cesta je  

kratší.  K nedaleké Sudoměři  a  potom k PR Řežabinec.  Cesta 
nám  při povídání o ptácích, žábách a bobrech rychle utíká. Za 
chvíli  pokračujeme  sami,  a  když  mineme  Dívčice,  je  čas 
vystoupit.  Zbudovská  blata  jsou  stále  v  mlze,  ale  ta  rychle 
ustupuje pod náporem slunečních paprsků. Když vystoupíme z 
vlaku, zastavuji se u drobných plodnic nějakého hnojníku. Snad 
hnojníku  nasetého?  Neotřelá  vlhká  krása  zvýrazňuje  křehkost 
namodrale šedých kloboučků. Manželka mě popohání, abychom 
včas  stihli  začátek  akce.  A tak  jen  v  rychlosti  zaznamenám 
rozlezlé  vlahovky  narudlé  (Monachoides  incarnatus).  A také 
zřejmě agresivního plzáka španělského (Arion vulgaris),  který 
přistihl  neopatrného  slimáčka  síťkovaného  (Deroceras 
reticulatum)  a  pustil  se  do  něj.  Kousek  dál  je  na  panelu 
usychající plzák obecný (Arion distinctus). Bylo by toho asi více. 
Ale pokračujeme dál. Naším směrem letí káně lesní a za námi se 
objevil jakýsi pán mířící ke Kubatovu pomníku. Než ujdeme pár 
kilometrů  k  místu  srazu,  dohání  nás  několik  budoucích 
účastníků.  Start  akce  v  pohodě  stihneme,  a  než  se  rozpovídá 
pořadatel  Mgr.   Kryštof   Chmel  (správce  ptačího  parku 
Zbudovská blata), připravím si fotoaparát.

Akce začíná prezentací odchycených druhů ptáků. Pomáhá při ní Mgr. Gabriela Dobruská z ČSO. 
Je to s ohledem na šetrnost vůči ptákům perfektně zorganizováno, tak, aby všichni dobře viděli, 
mohli  případně  fotografovat,  a  přitom  aby  nedocházelo  ke  zbytečným  prostojům.  A  tak  se 
setkáváme  např.  se  sýkorou  koňadrou,  sýkorou  modřinkou,  pěvuškou  modrou,  rákosníkem 
obecným, rákosníkem proužkovaným, ledňáčkem říčním, červenkou obecnou, drozdem obecným, 
budníčkem menším, králíčkem obecným, střízlíkem obecným a kosem černým. Nad námi se objeví 
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přeletují hejno hus velkých a káně lesní. V dalekohledu je pozorován krahujec obecný, káně lesní a 
poštolka obecná.
Čas mezi povídáním a předváděním využiju k prohlídce místní fauny. Středně vysoká, květnatá 
louka pod náporem slunečních paprsků ožívá. Ozývají se první zástupci rovnokřídlých. Poznávám 
saranči  měnlivou  (Chorthippus  biguttulus)  a  saranči  luční 
(Chorthippus  dorsatus).  Mezi  stonky  se  náhle  objeví  blíže 
neurčená  hrabalka  (Pompilidae),  která  přelétá  mezi  stébly 
ukazujíc  svůj  barevný  zadeček.  Zaznamenám  též  ospalou 
pestřenku  (Sphaerophoria  cf.  philanthus)  a  pestřenku 
(Helophilus  trivittatus).  Motýlí  fauně  ze  začátku  nevěnuji 
pozornost. Přelétá zde bělásek řepový (Pieris rapae). Potom se 
mně zdá, že jeden z motýlů je mírně do žluta, a tak jej chvíli  
sleduji.  Poznám  žluťáska  čičorečkového  (Colias  hylae). 
Zanedlouho se objeví bystrý perleťovec malý (Issoria lathonia) 
a nepokojná babočka admirál (Vanessa atalanta). Do trávy vidím 
„padnout“  šedohnědého  kovolesklece  gama  (Autographa 
gamma). Skupina se zatím zvedla a vyrazila směrem k potoku. V 
sítině objevím mladou čelistnatku rákosní (Tetragnatha extensa). 
V opadu pod vrbami zahlédnu rusce. Krátké hledání měkkýšů 
nepřináší výraznější výsledky. Mezitím byl odchycen strakapoud 
velký. Ještě stačím zachytit pohledem menší modré šídlo, ale je 
hned  pryč.  Vycházka  se  pomalu  blíží  ke  svému  závěru.  Po 
krátkém hovoru je vytvořena skupinová fotografie a všichni se 
rozcházíme různými směry. Ti, kdo se vydali ke Zbudovu či Zlivi, mají možnost pozorovat velkého 
orla mořského, který je ve výšce napadán dvěma káněmi lesními. Příliš si z jejich útoků nedělá.
Po několikaminutovém pozorování již musíme pospíchat na vlak. Odcházíme spokojeni. Festival 
ptactva se konal na místě, které bylo odkoupeno pro ptáky a jiné živočichy. Správu nad ním převzali 
mladí lidé, zapálení do ochrany přírody. Dokázali s přispěním ČSO a veřejnosti sehnat finanční 
prostředky na unikátní projekt ptačí oblasti. Z jejich vyprávění vyplynulo, že pozorování místních 
živočichů probíhá již  několik let  a  péče nad danými pozemky je  přirozeným výsledkem jejich 
snažení. Přejme jim hodně štěstí a trpělivosti k uskutečňování jejich záměru.

Káně lesní a orel mořský


